

نظام **الهيئة السعودية** للـمــهــنــدســين

الصادر بالمرسوم الملكي رقم م/٣٦ وتاريخ ٢٦ / ٩ / ١٤٢٣ هـ



نظام الهيئة السعودية للمهندسين

إن نظام الهيئة السعودية للمهندسين الصادر بالمرسوم الملكك رقم م٦٣١ في ١٤٢٣/٩/٢٦ هـ المبني على قرار مجلس الوزراء الموقر رقم 226 في ١٤٢٣/٩/١٣هـ، ىنص على ما ىلى :



الهيئة السعودية للمهندسين هيئة مهنية علمية ذات شخصية اعتبارية وذمة مالية مستقلة تعمل تحت إشراف الجهـة التي يصدر بتحديدهـا أمر من رئيـس مجلس الوزراء بناءً على اقتراح من محلس الشـؤون الاقتصادية والتنمية، مقرهـا مدينة الرياض، ويحوز لها أن تنشَّتُ فروعاً داخل المملكة، ويعبر عنها بالهيئة في مواد هذا النظام.



تهدف الهيئة إلى النهوض بمهنة الهندسة وكل ما من شأنه تطوير ورفع مستوى هذه المهنة والعاملين فيها، ولها على الأخص ما يأتى:

> وضع أسس ومعاسر مزاولة المهنة وتطويرها ىما فى ذلك شروط الترخيص.

وضع القواعد والامتحانات اللازمة للحصول على الدرجات المهنىة.

إعداد الدراسات والبحوث والإحصاءات المتعلقة يشعب وفروع الهندسة، ونشرها، وإصدار مجلات مهنية

> تنظيم الدورات وإقامة المؤتمرات والندوات والمعارض ذات العلاقة بالمهنة، والمشاركة فيها.

إبداء المقترحات التب تراها مناسبة للقرارات والتعليمات المتعلقة بالمهنة.

تقديم المشورة الفنية في مجال اختصاصها وفقأ للضوابط التي ىقرھا محلس إدارة الهىئة.

وعلمية.





تتكون عضوية الهيئة من:

1 عضوية أساسية:

وتشمل جميع السعوديين الحاصلين على شهادة جامعية في التخصصات الهندسية أو ما يعادلها، العاملين في هذه المهن.

2 عضویة انتساب وتشمل:

جميع المهندسين غير السعوديين الحاصليـن علـى شـهادة جامعيـة أو ما يعادلها في إحدى شعب الهندسة، العاملين في مهنة الهندسة داخل المملكة.

ب

من يتقدم بطلب العضوية من الفنيين والطلاب والمهتمين يعلوم الهندسة.

ج

المكاتب والشركات المهنية الهندسية المرخص لها بمزاولة مهنة الهندسـة فك المملكة.

3 عضویة فخریة:

ويمنحها مجلس إدارة الهيئة لمن يقدم إسهامات متميزة تخدم الهيئة، ويعفى العضو الفخرب من رسوم الاشتراك.

المادة الرابعة



يكون للهيئة جمعية عمومية تتكون من الأعضاء الأساسيين الذين سـددوا اشتراكاتهم السنوية، وتعقد الحمعية العمومية احتماعاتها العادية مرة كل سنة، وتعقد احتماعاتها الاستثنائية وفق ما تحدده اللائحة التنفيذية. وتوجه الدعوة لاحتماعات الحمعية العموميـة قبل عشـرين يوماً على الأقل من تاريـخ انعقادها، وتحدد الدعوة مكان الاجتماع وزمانه، ويكون الاجتماع صحيحاً مهما كان عدد الحاضرين، وتصدر قرارات الجمعية العمومية بأغلبية أصوات الحاضرين، وفي حالة التساوي يرجح الجانب الذي صوت معه الرئيس.



المادة الخامسة

تختص الجمعية العمومية بما يأتي:

- 1) إصدار التنظيم الداخلي للهيئة.
- 2) إقرار اللوائح التنفيذية لنظام الهيئة.
 - 3) إقرار اشتراكات الأعضاء.
- 4) الموافقة على الحسابات الختامية للهيئة، وتعيين مراقب لحساباتها وتحديد مكافآته، واستثناء من ذلك يعيين مجلس الإدارة مراقب الحسابات للمدة الأولى ويحدد مكافآته.
- 5) إقرار خطـة العمـل التــي يقدمهـا مجلـس إدارة الهيئــة، واعتمـاد التقريـر السـنوي عــن نشاطها.
 - 6) انتخاب ممثلي الجمعية العمومية في مجلس الإدارة.



- 1- يتكون محلس إدارة الهيئة من عشرة أعضاء على النحو الآتى:
- أ) الأعضاء الأساسيون الذين تنتخبهم الجمعية العمومية، ويكون عددهم نصف عدد أعضاء المجلس.
- ب) ممثلون من جهات حكومية ومن ذواي خبرة واختصاص فاي مجال عمل الهيئة، أو من أي منهما، يشكلون النصف الآخر.
- 2- يكـون تحديـد الجهات الحكوميـة وتعيين ذوي الخبرة والاختصـاص، الواردة في الفقرة الفرعيـة (ب) مـن الفقـرة (1) من هذه المادة، بأمر من رئيس مجلس الوزراء بناءً على ترشـيح من رئيس الجهة المشرفة على الهيئة.
- 3- يختــار رئيــس الجهــة المشـرفة على الهيئة رئيســاً لمجلس الإدارة ونائباً لــه من الأعضاء، ويصدر بتعيينهما أمر من رئيس مجلس الوزراء.
 - 4- تكون مدة العضوية (ثلاث) سنوات قابلة للتجديد مرة واحدة.
- 5- يعقد مجلس الإدارة جلسة -على الأقل- كل ثلاثة أشهر، وكلما طلب ذلك -كتابة- رئيس المجلس أو أربعة من أعضائه على الأقل.
- 6-يعقد المجلس اجتماعاته بحضور أغلبية أعضائه على أن يكون من بينهم رئيس الاجتماع أو نائبه، وتصدر قراراته بأغلبية أصوات الأعضاء الحاضرين، وإذا تساوت الأصوات يرجح الجانب الذى صوت معه الرئيس.
 - 7- يحضر الأمين العام الاجتماع دون أن يكون له حق التصويت.



المادة السابعة 🌋

يقوم مجلس الإدارة بممارسة الصلاحيات اللازمة لتصريف شؤونها وتحقيق أهداف الهيئة المنصوص عليها في المادة (الثانية) من النظام، وله على الأخص ما يأتي:

- 1) دعوة الجمعية العمومية للانعقاد.
 - 2) اقتراح التنظيم الداخلي للهيئة.
- 3) اقتراح اللوائح التنفيذية لنظام الهيئة.
 - 4) اقتراح قيمة اشتراكات الأعضاء.
 - 5) إعداد الحسابات الختامية للهيئة.
- 6) إعداد التقرير السنوي عن نشاط الهيئة، واقتراح خطة عمل لها.
 - 7) إقرار الميزانية السنوية للهيئة.
- 8) تشكيل اللجان الفنية والعلمية والشعب الهندسية، ووضع قواعد ممارسة مهماتها.
 - 9) تعيين الأمين العام للهيئة ونائبه، وتحديد واجباتهما ومسؤولياتهما وحقوقهما.
 - 10) قبول الهبات والتبرعات.
 - 11) إقرار سياسة استثمار أموال الهيئة.



تتكون موارد الهيئة المالية من:

- 1) اشتراكات الأعضاء.
- 2) الهبات والتبرعات.
- 3) إيراد ما تقدمه الهيئة من خدمات.
 - 4) عائد استثمار أموال الهيئة.



ينشـر هذا النظام في الجريدة الرسـمية، ويعمل به بعد ستين يوماً من تاريخ نشره، ويلغي كل ما يتعارض معه من أحكام.



- 2- The determine of government agencies and the appointment of those with experience and expertise, mentioned in Subparagraph (B) of Paragraph (1) of this Article, shall be by order of the Prime Minister based on a nomination from the head of the authority supervising the Authority.
- 3- The head of the body supervising the Authority shall choose a Chairman of the Board of Directors and his deputy from among the members, and an order shall be issued by the Prime Minister to appoint them.
- 4- The membership period shall be (three) years, renewable once.
- 5- The Board of Directors holds a meeting at least every three months, and whenever this is requested in writing by the Chairman of the Board or at least four of its members. 6- The Board holds its meetings in the presence of the majority of its members, provided that the meeting's president or his deputy is among them. Its decisions are issued by a
- that the meeting's president or his deputy is among them. Its decisions are issued by a majority of the votes of the members present. If the votes are equal, the side with which the president voted shall prevail.
- 7- The Secretary-General attends the meeting without having the right to vote.



The Board of Directors shall exercise its powers for conducting its affairs and realizing the Council's objectives contained in Article 2 of the Law, specifically the following:

- 1. Convening the General Assembly.
- 2. Proposing the Council's internal organization.
- 3. Proposing bylaws of the Council's Law.
- 4. Proposing member subscription fees.
- 5. Preparing the Council's final statement of accounts.
- 6. Preparing annual reports of the Council's activities and proposing an action plan for it.
- 7. Passing the Council's annual budget.
- 8. Formation of technical and scientific committees, and engineering divisions, and setting out principles for practicing their mission.
- 9. Appointing the Council's Secretary General and his deputy, determining their duties, responsibilities and rights.
- 10. Accepting grants and donations.
- 11. Approving the Council's funds investment policy.



The financial resources of the Council consist of:

- 1. Member subscriptions:
- 2. Grants and donations;
- 3. Revenues from the services provided by the Council;
- 4. Proceeds from the Council's invested funds.



This Law shall be published in the official gazette and come into force sixty days from the date of publication. Thereafter, any provisions in contradiction with This Law shall be abolished.



A

All non-Saudi engineers holding a university degree or equivalent in any engineering discipline, and working in the engineering field in the Kingdom;

Technicians, students, and those interested in engineering science and apply for membership;

C

Professional engineering offices and companies authorized to practice engineering profession in the Kingdom of Saudi Arabia.



Honorary membership

It is awarded by the Council's Board of Directors to those who make distinguished contributions to serve the Council. Honorary members are exempted from the subscription fee.

Article IV:



The Council shall have its general assembly comprising primary members who have settled their annual subscription fees. The general assembly shall hold its ordinary meetings once a year, whereas extraordinary meetings will be held as specified in the bylaws. The notice for convening a general assembly meeting shall be issued 20 days before the actual date of the meeting, giving the place and date of such meeting. The meeting will be legal irrespective of number of attendees. The decisions in the general assembly will be taken by majority of votes. In case of a tie, the presiding officer's casting vote will decide the issue.

Article V:



The responsibilities of the general assembly will be as follows:

- 1. Setting up of the Council's internal organization.
- 2. Approval of the bylaws of the Council's Law.
- 3. Approval of members' subscription.
- 4. Approval of the Council's final statement of accounts, appointment of an auditor and determining his remuneration (there will be an exception for the first term when the Board of Directors will appoint the auditor and determine his remuneration).
- 5. Adoption of the work plan presented by the Council's Board of Directors and approval of the annual report of its activities.
- 6. Election of the general assembly representatives to the Board of Directors.

Article VI:



- 1. The Authority's Board of Directors consists of ten members as follows:
- A- The main members elected by the General Assembly, and their number shall be half the number of Board members.
- B- Representatives by government agencies and those with experience and expertise in the Authority's field of work, or from either of them, constitute the other half.



LAW OF SAUDI COUNCIL OF ENGINEERS

(Issued under Royal Decree No. M/36 dated 26 / 9 / 1423 H in accordance with Council of Ministers' Decree No. 226 on 13 / 9 / 1423 H.)



The Saudi Council of Engineers is a professional scientific entity with an independent legal personality and financial liability. It operates under the supervision of the authority designated by an order from the Prime Minister, based on a proposal from the Council of Economic and Development Affairs. Its headquarters is in Riyadh, and it is allowed to establish branches within the Kingdom. It is referred to as the «Council» in the articles of this system.



The objectives of this Council are to promote the engineering profession and do whatever may be necessary to develop and upgrade its standards and those practicing it.

The main responsibilities of the Council are as follows:

- 1. Setting criteria and standards of practicing and developing this profession, including licensure terms and conditions;
- 2. Prescribing necessary rules, regulations, and examinations for obtaining professional degrees;
- 3. Preparation and publication of studies, researches, and statistics related to engineering divisions and branches, and issuance of professional and scientific magazines;
- 4. Organization of courses, conferences, symposia, and exhibitions relating to the profession and participation therein;
- 5. Expression of suggestions that it deems appropriate for decisions and instructions relating to the profession; and
- 6. Submission of technical advice in its area of specialization in accordance with regulations to be approved by the Council's Board of Directors.



The membership of the Council of Engineers consists of:

1 Primary membership

It comprises all Saudi graduates in engineering disciplines or equivalent, practicing this profession.

2 Affiliate membership includes:

It comprises all Saudi graduates in engineering disciplines or equivalent, practicing this profession.



Law of

Saudi Council of Engineers

